
 

 

Møde i Frivillighedsrådet  
Onsdag, den 15. maj 2024 kl. 15.00-17.00 i mødelokale 121 på Tønder Rådhus 
 
Deltagere:  
 
Poul Erik Hansen, forperson (online) 
Karin Müller, næstforperson, afbud 
Erik Christensen Jensen 
Irene Feddersen, afbud 
Annette Fugleberg Wind, afbud 
Børge Hansen Rossen 

Dorte Friis  
Jørgen Ørbæk Petersen, afbud 
Katja Quilty, ordstyrer 
 
Mikkel Leth Jespersen, afdelingsleder 
Kirsten G. Nissen, frivilligkoordinator/sekretær 

 
 
 
Referat: 
 
1. Godkendelse af dagsordenen. 
Godkendt. 
 
2. Bordet rundt. 
Medlemmerne orienterer om, hvad der rører sig ude i egne foreninger. 
 
Erik Jensen, Danske Seniorer Løgumkloster:  
Foreningen afholder musik- og sangarrangement d. 23. maj på Center Royal.  
Der blev orienteret om foreningens udfordringer i forhold til lån/leje af lokaler i Løgumkloster. 
Information om konkurrencen ”Danmarks bedste plejehjem 2024” blev omdelt. 
 
Børge Rossen, Ældre Sagen:  
Dagen før var der en tur ved sluserne i Højer med Hans Tonnesen, og den 20. juli kan foreningen tilbyde en 
tur til Kielerkanalen. Bestyrelsesmøderne afholdes på SeniorCenter Tønder, og øvrige møder afholdes i 
Tønderhallerne, hvor hallen sørger for forplejning og rengøring.  
 
Poul Erik Hansen, Aktiv Fritid:  
Foreningen oplever en god tilstrømning til forår- og sommerens udendørs-aktiviteter. 
 
Dorte Friis, Den Blå Svale:  
Der kommer stadigvæk nye folk til værestedet i Vestergade. Sydbank har givet tilskud til en vaskemaskine, 
hvilket betyder, at der nu kan tilbydes vask af tøj. Unge for ligeværd bruger også lokalerne. Målgruppen er 
mennesker, der har udfordringer ift. misbrug, psykisk sårbarhed og ensomhed. Brugergruppen er 30-80 år.  
 
Katja Quilty, Familie Værkstedet Tønder:  
Projektet er halvvejs, og midtvejsevalueringen viser gode tendenser. Der er 150 mennesker tilknyttet stedet. 
Der er opstartet et familieværksted i Toftlund onsdage kl. 15.30-18.30. Planen er, at der skal være 
heldagsaktiviteter på sigt. Der arbejdes på at finde andre bedre egnede lokaler. 
 
3. Orientering om Frivillighedsrådets økonomi. 
Status på rådets forbrug. 
 
Siden sidst var der brugt penge til afholdelse af foredragsaften i Løgumkloster og til afholdelse af temaaften 
om rekruttering af frivillige.  



 

 

 
4. Høring om ny Kultur- og Fritidspolitik. 
Kultur- og Fritidsudvalget har den 10. april 2024 sendt sagen til høring. 
Formål med punktet: Udarbejdelse af et høringssvar. 
Bilag:   - Dagsordenspunkt 
- Høringsbrev 
- Udkast til ny Kultur- og Fritidspolitik 
 
Høringssvar: 
Frivillighedsrådet er generelt tilfreds med udkastet til ny Kultur- og Fritidspolitik. 
 
5. Orientering fra sammenlægningsgruppen v. Børge H. Rossen. 
Det blev oplyst, at gruppen var blevet udvidet med Tage Sørensen. Sammenlægningsgruppen består i øvrigt 
af Børge Rossen og Karin Müller fra Frivillighedsrådet og fra Frivilligcenter Tønder deltager Liv Jensen og 
Bent Olling. Næste møde afholdes den 23. maj.  
 
Gruppen har sat en proces i gang, hvor de to parters styrker undersøges og drøftes med henblik på en 
fremtidig løsning. Børge Rossen var fortrøstningsfuld i forhold til, at der nok skulle findes en god løsning. 
 
6. Revidering af pjecen ”Frivillige sociale organisationer og foreninger”. 
Udpegning af to repræsentanter til arbejdsgruppen. 
 
Erik Jensen blev udpeget til gruppen. Tidligere medlem af Frivillighedsrådet Annette Dall fra 
Hjerneskadeforeningen har tilbudt at fortsætte i arbejdsgruppen. 
 
7. Frivilligrådets Landspanelmøder. 
Orientering v/Kajta Quilty og Poul Erik Hansen. 
Bilag:   - Anna Bjerre oplæg – slides fra landspanelmødet 3. april 

-  Oplæg Andreas Karlsen 
-  Opsamling og spørgsmål i relation til møde i landspanelet 3.4 
-  Resultater spørgeskemaundersøgelse KL 
-  Status på relevante temaer 

 
Kajta Quilty havde deltaget i to Landspanelmøder og Poul Erik Hansen i et Landspanelmøde. Møderne finder 
sted hvert halve år.  
Poul Erik Hansen havde oplevet, at man på national plan arbejdede med de samme problemstillinger, som 
der var lokalt. 
Katja Quilty oplyste, at Det nationale frivilligråd gerne ville høre om, hvad der rørte sig lokalt. Der var en 
opfordring til at følge med i, hvad Frivilligrådet beskæftiger sig med på Facebook og linkedIn. 
 
8. Temadrøftelse om rekruttering – Hvad gør vi? 

• Forvaltningen orienterer om Tønder Kommunes initiativer 
• Frivillighedsrådets medlemmer orienterer om, hvad foreningerne gør 
• Næste skridt drøftes 

 
Frivillighedsrådet fik en orientering om Trænerakademi-projektet, som introducerer unge til foreningslivet. 
Rekruttering af frivillige er også en indsats, som prioriteres under temaet frivillige i den nye Kultur- og 
Fritidspolitik. Når politikken er godkendt vil der blive udarbejdet handlingsplaner for temaet.  
Kommunens temaaften den 30. april i Skærbæk om rekruttering med oplæg og inspiration til mobilisering af 
frivillige har givet deltagerne ny viden til rekruttering og fastholdelse af frivillige. 



 

 

 
Pjecen ”Frivillige sociale organisationer og foreninger” medvirker fortsat til synliggørelse af foreningerne og 
deres aktiviteter også i forhold til potentielle nye frivillige.  
 
I Familieværkstedet har de gode erfaringer med  mobilisering af brugerfrivillige blandt borgere med anden 
etnisk baggrund end dansk. Endvidere var der netop uddelt frivillighedsbeviser til 55 unge fra gymnasiet, 
som har deltaget i et projekt om gruppefrivillighed. 
 
Det blev oplyst. at Frivilligcenter Tønder havde inviteret til et møde om etablering af en frivilligbank. 
 
I Danske Seniorer Løgumkloster spørger man pænt om hjælp til de frivillige indsatser, og det giver god 
respons.  
 
Det blev ytret, at der ved rekruttering af bestyrelsesmedlemmer, skal gøres en ekstra indsats for at lykkes. 
 
Det blev aftalt, at emnet tages op igen på næste møde. 
 
9. Frivillighedsrådets årshjul. 
Planlægning af møder og opdatering af årshjulet. 
 
Stormødet den 3. juni slettes af årshjulet. Stormødet i efteråret afholdes den 13. november. Opdateret årshjul 
vedlægges. 
 
10. Evaluering af foredragsaften den 22.04 ”Skidegodt Egon”. 
Der var ca. 60 deltagere til foredraget i Klosterhallen. Foredraget var på et for højtragende niveau.  
 
11. Orientering ved forperson, andre medlemmer og forvaltning. 

• Henvendelse til Sundhedsudvalgets formand vedr. Frivilligcenter Tønder 
• Status vedr. Frivilligcenter Tønders situation 

 
Poul Erik Hansen orienterede om Frivilligcenter Tønders nuværende situation og meddelte, at han ville 
fratræde posten som formand for centret på det næste bestyrelsesmøde. Han meddelte samtidig, at han 
også ville stoppe som forperson for Frivillighedsrådet på stormødet i november. 
Forvaltningen havde undersøgt mulighederne for at hjælpe centret, men havde ikke kunnet hjælpe i den 
aktuelle situation. 
 
12. Eventuelt. 
Ingen bemærkninger under punktet. 
 
 


